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دولتلایحهایبرایبرجامبهمجلسنمیدهد
از اصل دعوای مجلس و دولت بر ســر تصویب برجام در مجلس که بگذریم، یکی از موضوعات دعوا این است که چرا 
دولت لایحه ای در این خصوص به مجلس ارائه نمی کند. دعوا از همان روزی شروع شد که ظریف و صالحی به مجلس 
رفتند و از آنچه با 1+5 توافق کرده بودند، گزارشــی به نمایندگان ارائــه دادند. نمایندگان معترض و همچنین منتقدان 
یا مخالفان توافق در بیرون از مجلس می گفتند اینکه دولت به جای لایحه تنها به ارائه گزارشــی به مجلس اکتفا کرده 
نشانه این است که می خواهد مجلس را از بررسی برجام کنار بگذارد ولی آن ها منتظر لایحه دولت خواهند ماند. اصرار 
آن ها برای ارائه لایحه از ســوی دولت در حالیســت که پیش از حصول توافق، مجلس با تصویب قانونی تحت عنوان 

»الزام دولت به حفظ دستاوردهای هسته ای« صرفا دولت را ملزم به ارائه گزارش به مجلس کرده است. هرچند پس از صحبت های اخیر رهبر انقلاب 
مبنی بر اینکه مجلس نباید در این امر کنار گذاشــته شــود، تنش میان مجلس و دولت کمرنگ تر شده است، اما پافشاری بر لزوم ارائه لایحه دولت از 
سوی برخی همچنان ادامه دارد. علاوه بر اظهارات نمایندگان روز گذشته کیهان نیز در یادداشتی ضمن انتقاد از به تعطیلات رفتن نمایندگان از دولت 
خواســت که به »وظیفه قانونی« خود درخصوص ارائه لایحه به مجلس عمل کند. اما امروز سخنگوی دولت بار دیگر اعلام کرد نظر رسمی دولت که 
قبلا هم اعلام شده بر این است که نیازی به ارائه لایحه برجام به مجلس نیست. او در عین حال گفته است سخنان رهبری برای دولت فصل الخطاب 
است و دولت حاضر اســت هرگونه اطلاعاتی را که نمایندگان بخواهند در اختیار آن ها بگذارد. گفتنی اســت اصرار بر ارائه لایحه در حالیست که هم 

اکنون برجام در کمیسیون ویژه ای در مجلس در حال بررسی است. 

حصر،مسئلهایحقوقییاسیاسی؟
علی مطهری از معدود کسانی است که درخصوص مسائلی سخن می گوید که طرح کردنش برای بقیه به نوعی خط قرمز 
محسوب می شــود. مسائلی مثل ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات یا رفع حصر که بیش از آنکه از سوی اصلاح 
طلبان پیگیری شود، از سوی این نماینده اصولگرای مجلس پیگیری و درمورد آن در رسانه ها حرف زده می شود. مطهری 
تاکنون بارها درخصوص مسئله رفع حصر با روش خودش که نامه نگاری سرگشاده است با مسئولان سخن گفته است. 
آخرین نامه او به وزیر دادگستری و درمور سخنان اخیر پورمحمدی درخصوص مسئله حصر بود. پورمحمدی پیش از آن 
گفته بود بحث حصر حقوقی قضایی نیست، بلکه موضوعی سیاسی و امنیتی است و لذا نه در اختیار دولت و قوه قضاییه که 

در اختیار شورای عالی امنیت ملی است. علی مطهری اما در نامه اش خطاب به وزیر دادگستری نوشت که این توجیه، برای چند ماه اول حصر که جامعه 
تا حدی آشــوب زده بود می تواند درست باشد، اما قطعا مسئله حصر در این چهار سال موضوعی حقوقی و قضایی بوده است.  اما پورمحمدی امروز به نامه 
مطهری پاسخ داده است. پاسخی که به نظر بیشتر تلاشی است برای رها کردن خود از پاسخگویی به این موضوع در سطح رسانه ها، چراکه کاملا خلاف 
سخنان پیشین اوست. وزیر دادگستری در سخنان امروز خود بحث حصر را موضوعی حقوقی و تخصصی خوانده است که باید در محافل حقوقی مطرح 
شود نه در رسانه ها. وی در ادامه تاکید کرده است وقتی این موضوع در رسانه مطرح شود، سیاسی می شود و طبعاً پیامدها و تبعات آن نیز سیاسی خواهد 
شــد و به نفع منطق و مباحثه حقوقی نخواهد بود. پورمحمدی با بیان اینکه آن ها یک نظری دارند که حقوقدانان در جای خود بیشتر آن را تبیین خواهند 

کرد، خطاب به خبرنگاران هم گفت: اصلًا پرداختن به این بحث کمکی به حل مشکل نمی کند و شما خبرنگاران هم سیخ و قاشق به موضوع می زنید.

» هدف اصلاح طلبان، نجات کشور اســت«، این پیام رضا خاتمی، نایب دبیر 
مجلس ششــم شورای اسلامی اســت. به نظر می رســد اصلاح طبان، برای 
انتخابات اسفند ماه به اتحاد رســیده اند:» آن ها برای نجات کشور از اعضاي 

ارشد خود می گذرند تا نیروهاي دیگر واردعرصه شوند.«

 رقابت بر سر صندلی های بیشتر
انتخابات زمستان 94، بی شک یکی از حساس ترین انتخابات تاریخ جمهوری 
اســلامی ایران خواهد بود. انتخاباتی که میان سه گروه بر سرش بحث است، 
حامیان دولت، اصلاح طلبــان و اصولگرایان. این بار اما دیگر خبری از تحریم 
انتخابات یا تشویق به رای ندادن، نیست. هر سه گروه می خواهند به هر نحوی 
که امکانش اســت، کرســی های حداکثریشــان را از صندلی های خبرگان و 
مجلس شورای اسلامی به دست آورند. گویا اصلاح طلبان و حامیان دولت به 

این موضوع پی برده اند که روند احراز صلاحیت ها در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، به هیچ عنوان قابل پیش بینی نیست و بنابراین بهتر است از همین ابتدا 
به دنبال راه چاره ای باشند.  رضا خاتمی صراحتا بیان کرده است که حاضریم از 
نیروهای ارشدمان بگذریم، اما نیروهای دیگرمان را وارد کنیم. به نظر می رسد 
اشــاره خاتمی به غیر قابل پیش بینی بودن روند احراز صلاحیت ها است. نایب 
دبیر مجلس ششم در ادامه بیان کرده است:» اصلاح  طلبان میلیون  ها نفرند و 
کم نمی  آیند. از طرفی خودشان می  گویند ما بنا نداریم که اصلاح  طلبان را حذف 
کنیم. از طرف دیگر کاملا معلوم اســت که این یک جنگ روانی است. اصلاح  
طلبان اگر می خواســتند، وارد فاز انتخابات مجلس ششــم شوند در انتخابات 
گذشته به گونه ای دیگر عمل می کردند. فضای کنونی قابلیت مجلس ششم را 
ندارد و این را اصلاح طلبان هم فهمید ه اند بنابراین حاضرند خیلی به کمتر از آن 
هم رضایت دهند. ما شــرایط کشور را درک می کنیم که خطیر و بحرانی است و 

در حقیقت ما هنوز از آن لبه  پرتگاه دور نشدیم. بنای اصلاح طلبان بر یک رقابت 
محترمانه و احترام گذاشتن به رأی مردم است.«

اولویت بندی اصلاح طلبان
 در همین راســتا هم چندی پیش علی شکوری راد، دبیر کل حزب اتحاد ملت، 
با اشــاره به اولیت های اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس شورای اسلامی 
گفته بود:» اولویت اصلاح طلبان در انتخابات آینده مجلس ایران که زمستان 
امسال برگزار می شــود، ابتدا جلوگیری از ورود "افراطیون" به مجلس و سپس 

راه  یافتن نیروهای اصلاح طلب است.« 
با این حال، در حال حاضر این بحث ها بیشــتر به »گرم کردن« پیش از ورود به 
بازی انتخابات شــباهت دارد، باید منتظر ماند و دید که مرجع احراز صلاحیت، 
هر که باشد، چه میزان به اصلاح طلبان و حامیان دولت زمین بازی می دهد، 
آیا واقعا اصلاح طلبان چند میلیونند که در هر حال وارد مجلس می شوند یا در 

نهایت اولویت با عدم ورود نیروهای تندرو است؟

دولتگذشتهمصوباتی
تکبرگیدارد

سخنگوی دولت در نشست خبری امروز خود بار دیگر 
تاکید کرد که مجری انتخابات دولت اســت و شــورای 
نگهبان ناظر است. محمدباقر نوبخت در این نشست 
همچنین ضمن تاکید بر اینکه استفاده از ادبیات نامناسب 
درمورد مردم معترض به تولیدات داخلی دور از شان دولت 
است، خطاب به خودروســازان نیز گفت  که آن ها باید 
ســطح تولیدات خود را با انتظارات مردم تطبیق دهند.

مردان اقتصادی دولت مانند مردان 
دیپلماسی آدم های مطلعی هستند

نوبخت درخصوص شیوه ســرمایه گذاری کشورهای 
خارجی  با بیان اینکه تحریم ها موجب شــده است که 
اقتصــاد ایران برای غربی ها ناشــناخته باشــد گفت: 
شرکت های خارجی در ســفر به ایران تمهید مقدمات 
می کنند، چراکه آنان استدلال و ارزیابی کافی از اقتصاد 
ایران ندارند. ســخنگوی دولت تاکید کــرد که طبیعتا 
ایران نیــز در این رفت و آمدها از ظرفیت این کشــورها 
مطلع می شود و لزومی ندارد که هر کشوری که به ایران 
می آید به آن خواســتگار جواب بله بدهیــم. وی با بیان 
اینکه این قول را از ســوی دولت می دهد که حواسمان 
جمع باشــد، گفت: بدانید که مردان اقتصادی دولت 
نیز همانند مردان دیپلماسی آدم های مطلعی هستند.

تطبیق صنعت خودرو با انتظارات مردم
نوبخــت در بخــش دیگــری از ایــن نشســت خبری 
درخصوص صنعت خودرو و اظهار نظر اخیر وزیر صنعت 
درمورد خرید خودروی ملی گفت: ما هیچ گاه استفاده از 
ادبیات و الفاظی که در شــأن دولت نیست را در توصیف 
کسانی که از خودروی ملی استفاده نمی کنند مقتضی 
نمی دانیم و می دانم که وزیر محترم صنعت نیز قصد تقویت 
صنعت داخلی کشــور را داشته است. سخنگوی دولت 
تاکید کرد که ما باید همه تلاش کنیم که از کلمات متناسب 
با شخصیت و فرهنگ فاخر ملت ایران در توصیف آنان و 
بیان نظرات خود استفاده کنیم. وی در عین حال تاکید 
کرد که دولت قطعا به تولید داخل توجه خواهد داشت و در 
مذاکرات با کشورهای خارجی نیز عرصه صنایع داخلی 
و صنعت خودرو مد نظر خواهد بود. سخنگوی دولت با 
بیان اینکه کیفیت خودروهــا باید افزایش یابد گفت: ما 
ضمن قدردانی از کارگران و مدیران صنعت خودرو انتظار 
داریم که خودشــان را با انتظارات مــردم تطبیق دهند.

اظهارات آیت الله یزدی نظر شخصی بوده
محمد باقر نوبخت درخصوص برگــزاری انتخابات به 
صورت الکترونیکــی نیز گفت که هیئــت وزیران این 
موضوع را تصویب کرده و سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور نیز موظف شده که منابع آن را تامین کند. به گفته 
نوبخت این امر می تواند با مراکز استان های بزرگ شروع 
شــود. وی در واکنش بــه اظهارات آیت اللــه یزدی در 
اجلاس مجلس خبرگان درمورد انتخابات الکترونیکی 
نیز گفت: آن اظهار نظرات شخصی آیت الله یزدی بوده 
و در جایگاه رسمی به دولت اعلام نشده است و لذا دولت 
قانون را اجرا می کند و همان طور که نیز قبلا گفته شده 
اســت مجری انتخابات دولت اســت و ناظر انتخابات 

شورای نگهبان.

دولت گذشته مصوباتی تک برگی دارد
ســخنگوی دولت در بخش دیگری از سخنان خود به 
مصوبات تک برگی در دولت گذشته اشاره کرد و گفت: 
مصوباتی وجود دارد که سوابقی ندارند. نوبخت تاکید کرد 
که در این زمینه اقدامات قانونی را انجام می دهند و اگر 
موردی خلاف قانون بود بدون رسانه ای کردن به مراجع 

قضایی اطلاع خواهند داد.

واکنش پزشک دیپلمات به سخنان جلیلی
نظر شخصی اش را به مجلس آورد

ســعید جلیلی که دیگر به یمن دعوت رسمی کمیســیون ویژه برجام، به عرصه 
سیاست و موضوع مورد علاقه اش یعنی مذاکرات هسته ای بازگشته است، روز 
گذشته تمام انتقاداتش را علیه برجام و تیم فعلی مذاکره کننده بیان کرد. صحبت 
های جلیلی که از زبان ســخنگوی این کمیسیون و دوستان قدیمی اش ریز به 
ریز نقل می شــد، اما بدون واکنش نماند. علی اکبر ولایتی و دبیر شورای عالی 
امنیت ملی کسانی بودند که مستقیم و غیر مستقیم به اظهارات عضو ارشد تیم 
ســابق مذاکره کننده، واکنش نشان دادند. ولایتی صراحتا بیان کرد:» نظرات 
آنها نتیجه بررســی های خودشان و گروهی اســت که در مجلس برای بررسی 

دقیق برجام تشکیل شده است.« 

برداشت شخصی جلیلی
می توان به جرات گفت که سعید جلیلی نه تنها خستگی را بر تن مذاکره کنندگان 
برگرداند، که به کل منکر تلاش هایشان شد. جلیلی گفت که تیم مذاکره کننده، 
از حق های مسلمشان عقب نشینی کرده اند، مبنای نادرست پذیرفته شده در 
برجام غیرقابل قبول و اجازه به جای حق جایگزین شده است. علی اکبر ولایتی 
این صحبت ها را » برداشــت شخصی« توصیف کرد در ادامه گفت:» این حق 
مجلس است که این بررسی های همه جانبه را انجام دهد و امیدوارم در نهایت به 
نتیجه ای برسند که به نفع جمهوری اسلامی باشد. اظهاراتی که از سوی آقای 
جلیلی روز گذشته در مجلس مطرح شد، نتیجه بررسی های خود ایشان است. 
هدف گروهی که در مجلس تشکیل شده، بررسی دقیق همین موضوع است.« 
ولایتــی در ادامه از نتیجه این جلســات ابراز امیدواری کرد و اظهار داشــت:» 
فکر می کنم این هیأت در پایان به نتایج مطلوبی برسد.« رئیس مرکز تحقیقات 

استراتژیک مجمع تشــخیص مصلحت نظام این حرف ها را در واکنش به این 
سوال زده است » آیا حداقل از 100 حق مسلم ایران چشم پوشی شده است؟« 

برجام نه فتح الفتوح است نه ترکمانچای 
اما این تنها واکنش نسبت به حرف های جلیلی نبود،  دبیر شورای عالی امنیت 
ملی با حضور در جلسه این کمیسیون از آن ها خواست با موضوع برجام سلیقه ای 
برخورد نشود. علی شمخانی و علی اکبر صالحی، رییس سازمان انرژی هسته 
ای این بار میزبان کمیســیون بررسی برجام در مجلس شورای اسلامی بودند؛ 
شــمخانی، دبیر شــورای عالی امنیت ملی، نادیده گرفتن زحمات تیم مذاکره 
کننده را » خطای بزرگ« عنوان کرد. اما سید حسین نقوی حسینی نه راوی بود 
و نه ناقل. دبیر شورای عالی امنیت ملی، شــخصا، سخنانش را رسانه ای کرد 
و علت این که نقوی حسینی، سخنگوی کمیسیون این بار راوی نبود، شاید به 

قراری میان خود اعضای کمیسیون برمی گردد.
شمخانی در این جلسه بیان کرد:» این تعارضی هم ندارد که شورای عالی امنیت 
ملی و مجلس هر دو به این موضوع بپردازند. ما از مرحله مذاکره عبور کرده ایم 
و باید آینده را سامان دهیم و آن را بر اساس مصلحت ملی کشور مدیریت کنیم. 
مجلس هم کمیســیونی تشــکیل داده اما اگر بدون طرح و لایحه باشد اصول 
قانون اساســی چگونه باید عملی شود؟ از ســوی دیگر ورود به جزئیات امکان 
پذیر نیســت و مجلس می تواند به دولت مجوز اجرای برجام را بدهد یا ندهد. ما 
الان باید ضمانت هــای اجرایی برجام را فراهم کنیم زیرا بازگشــت به عقب به 

صلاح نیست.«
علی شــمخانی افزود:» این نکته مسلم اســت که تیم هسته ای گذشته نقش 

مهمی ایفا کردند. مذاکره و توافق حاصل یک تلاش ملی و تلاش دیروز تا امروز 
است. کمیسیون برجام هم باید بدون برخورد سلیقه ای و توقف در گذشته قرائت 
خود را از برجام ارائه کند و مبانی جلوگیری از سوء استفاده در جریان اجرای برجام 
را تحکیم بخشد. نکته دیگر اینکه قطعا کمیسیون برجام باید کار خود را در آینده 

یعنی در جریان اجرا ادامه دهد که این امر اهمیت بیشتری دارد.«
وی اضافه کرد:» آمریکایی ها زمانی پیشنهاد مذاکره را دادند که حق هسته ای 
و حق غنی سازی را پذیرفته بودند. برجام میوه آلماتی و مسقط بود. ما باید در اجرا 
جلوی قرائت ها و مطالبات غلط را بگیریم. برای مثال دسترسی ها باید مبنی بر 
اسناد، مدارک و اثبات انحراف هسته ای باشد و نباید اجازه داده شود که اجرا در 
خارج از چارچوب صورت گیرد. برجام دستور العمل نیست و توافق است و برای 
عبور از یک مشکل در بین چندین کشور صورت گرفته است و قطعا همه منویات 
و مطالبات ما را تامین نمی کند همانطور که همه مطالبات و منویات طرف مقابل 

هم تامین نشده است. بنابراین برجام نه فتح الفتوح است و نه ترکمنچای.«

نقوی حسینی هم واکنش نشان داد
سید حســین نقوی حسینی، ســخنگوی کمیســیون برجام و یار دیرینه سعید 
جلیلی، این صحبت ها را برنتافت و گفت:» برخورد سیاسی کمیسیون با برجام را 
تکذیب می کنم. اگر احساس این است که با آقای جلیلی به گونه دیگری برخورد 
شده از صدا وسیما درخواست می کنیم نشست آقای جلیلی را پخش کند. قای 
ولایتی که در جریان مراحل مذاکرات بودند در نوبت صبح جلسه روز چهارشنبه 
در کمیســیون حضور می یابند و بعد از آن برخی حقوقدانان برای بررســی ابعاد 

حقوقی برجام در کمیسیون حاضر می شوند.« 

؟؟

واکنش روزپیگیری روز

جهت تحقق دموکراسی در سوریه کنار هر میزی می نشینیم
رییس جمهور گفت:» یکی از مســایل مورد بحث  در مذاکرات خصوصی و عمومی امروز بحث منطقه، تروریسم و مشکلاتی که در کشورهای منطقه از جمله سوریه وجود دارد، بود و ما هم نظر بودیم 

درباره اینکه تروریسم یک معضل بزرگ جهانی است.«
حسن روحانی با اشاره به بحران سوریه بیان کرد:» سوریه یک کشور و دارای یک دولت، مخالفین و گروه های تروریستی است و مهم این است که بدانیم باید چه کاری انجام دهیم و اولویت کدام است؟«

وی ادامه داد:» اولین قدم آن است که جلوی خون ریزی را بگیریم و در سوریه یک امنیت نسبی به وجود آوریم تا آوارگان بتوانند به خانه های خود بازگردند.«
روحانی با بیان اینکه اتحادیه اروپا هم باید کمک کند، گفت:» ایران در کنار هر میزی که ببیند آینده امن با ثبات دموکراتیک سوریه نتیجه آن جلسه خواهد بود حضور پیدا خواهد کرد و با هرکه 
باید حرف بزند و مذاکره کند، گفت و گو خواهد کرد از جمله کشورهای منطقه و قدرت های جهانی.« رییس جمهور در انتها اظهار داشت:» آنچه مهم است میز مذاکره و یا شکل و یا افراد دور 

آن نیز نیست بلکه آنچه مهم است دستییابی به هدف صلح و ثبات در منطقه بسیار حساس خاورمیانه است.«

اصلاحطلبانباهدفنجاتمیآیند؟

سیاسی


